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Wisdom

Wisdom مةالح

1. Wisdom is a garden for the intelligent and a promenade for the noble.

1لاءةُ النُّبهونُز ،قَلاءةُ العضوةُ رمـ اَلْح.

2. Wisdom does not settle in the heart of a hypocrite except that it departs from it [soon after].

.ـ اَلْحمةُ لاتَحل قَلْب المنافق إلا وه علَ ارتحال2

3. Wisdom is the lost property of every believer, so take it even if it be from the mouths of hypocrites.

3قيننافالم أفْواه نم ن، فَخُذُوها ولَوموم لةُ ضالَّةُ كمـ اَلْح.

4. Wisdom is a tree that grows in the heart and bears [its] fruit on the tongue.

.ـ اَلْحمةُ شَجرةٌ تَنْبت ف الْقَلْبِ، وتُثْمر علَ اللّسان4ِ

5. Fill your heart with wisdom and don the attire of tranquillity for these two are the ornaments of the
virtuous.

.ـ استَشْعرِ الْحمةَ، وتَجلْببِ السينَةَ، فَإنَّهما حلْيةُ الأبـْرار5ِ

6. The beginning of wisdom is abandoning [worldly] pleasures and its end is loathing the transitory.
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.ـ أول الْحمة تَركُ اللَّذّاتِ، وآخرها مقْت الفانيات6ِ

7. The greatest wisdom is for the human being to know himself and to remain within his limits.

7نْدَ قَدْرِهع وۇقُوفُه ،هرِفَةُ الإنْسانِ نَفْسعم ةمالح لـ أفْض.

8. Wisdom guides [one] to the right.

.ـ اَلْحمةُ تُرشد8ُ

9. Wisdom is protection.

.ـ اَلْحمةُ عصمة9ٌ

10. Wisdoms are the gardens of the noble ones.

10لاءالنُّب رِياض مـ اَلْح.

11. When you get lost from the wisdom of Allah then stand with His power, for indeed [even] if you do
not get of His wisdom that which can heal you, you will not lose of His power that which will suffice you.

.ـ إذا ضلَلْت عن حمة اله فَقف عنْدَ قُدْرته، فَإنَّكَ إنْ فاتَكَ من حمته ما يشْفيكَ فَلَن يفُوتَكَ من قُدْرته ما يفيك11َ

12. Through wisdom, the veil of knowledge is removed.

12لْمالع طاءغ شَفي ةمـ بِالح.

13. The fruit of wisdom is success.

.ـ ثَمرةُ الْحمة الفَوز13ُ

14. The fruit of wisdom is disdain for the world and infatuation with the Eternal Paradise.

.ـ ثَمرةُ الْحمة التَّنَزه عن الدُّنيا، والولَه بِجنَّة الماوى14



15. The beauty of wisdom is kindness and good amicability.

15داراةالم نسوح ،ِفْقالر ةمالْح مالـ ج.

16. The boundary of wisdom is turning away from the perishing abode [of this world] and being
infatuated with the Eternal Abode [of the Hereafter].

16قاءبِدارِ الب لُّهوالتَّو ،دارِ الفَناء نع راضاَلإع ةمدُّ الْحـ ح.

17. The wisdom of a lowly person elevates him and the ignorance of a respectable person degrades
him.

17هعضالشَّـريفِ ي لهوج ،هفَعتَر ّةُ الدَّنمـ ح.

18. Take wisdom from wherever it may be, for verily wisdom is the lost property of every believer.

.ـ خُذِ الحمةَ أنّ كانَت، فَإنَّ الحمةَ ضالَّةُ كل مومن18

19. Take wisdom from the one who brings it to you, and look at what he is said and do not look at who
said it.

19قال نم إل هولاتَنْظُر ،ما قال إل أتاكَ بِها، وانْظُر نمةَ ممـ خُذِ الح.

20. The embellishment of wisdom is being uninterested in the pleasures of this world.

.ـ زَين الحمة الزهدُ ف الدُّنيا20

21. The lost possession of an intelligent person is wisdom, so he is more entitled to it wherever it may
be.

21كانَت ثيبِها ح قأح وةُ، فَهمالح لـ ضالَّةُ العاق.

22. The lost possession of a sage is wisdom, so he seeks it out wherever it may be.

22كانَت ثيها حطْلُبي وةُ، فَهمالح يمـ ضالَّةُ الح.



23. Espouse wisdom, for indeed it is an exquisite ornament.

.ـ علَيكَ بِالحمة فَإنَّها الحلْيةُ الفاخرة23ُ

24. The prize of the sagacious is learning wisdom.

24ةمةُ الحسدارياسِ مةُ الأكيمـ غَن.

25. Sometimes words of wisdom may be uttered by one who is not wise.

25يمالح رةَ غَيمالح قُولـ قَدْ ي.

26. Wisdom has been paired with protection [from sins].

26ةمصةُ بِالعمـ قُرِنَتِ الح.

27. Everything leads to weariness except novel wisdom.

27مالح فما خَلا طَرائ لمء يَش لـ ك.

28. How can one be patient in disassociating from the enemies [of his felicity] when he is not aided by
wisdom?

.ـ كيف يصبِر عل مباينَة الأضدادِ من لَم تُعنْه الحمة28ُ

29. Every time wisdom grows stronger, lust grows weaker.

.ـ كلَّما قَوِيتِ الحمةُ ضعفَتِ الشَّهوة29ُ

30. Acquiring wisdom is [a means of] beautifying speech and employing kindness.

30ِفْقالر مالعتواس ،النُّطْق مالإج ةمالح بسـ ك.

31. One who enjoys the insights of wisdom is not bereft of delight.



.ـ من تَفَه بِالحم لَم يعدِم اللَّذَّة31َ

32. One who attaches himself to wisdom has ennobled himself.

32هنَفْس ففَقَدْ شَر ةمبِالح َلَهِج نـ م.

33. One who is known for [his] wisdom is looked at with reverence.

.ـ من عرِف بِالحمة لاحظَتْـه العيونُ بِالوقار33ِ

34. One whose wisdom becomes established understands the lessons [that can be learnt from the past].

.ـ من ثَبتَت لَه الحمةُ عرف العبرة34َ

35. From the treasures of the unseen comes forth wisdom.

.ـ من خَزائن الغَيبِ تَظْهر الْحمة35ُ

36. It is part of wisdom to obey the one who is above you, to respect those who are at your level and to
be fair to those who are below you.

.ـ من الحمة طاعتُكَ لمن فَوقَكَ وإجلالُكَ من ف طَبقَتكَ، وإنْصافُكَ لمن دونَك36َ

37. It is from [the dictates of] wisdom that you should not dispute with the one who is above you; you
should not humiliate the one who is below you; you should not pursue that which is not in your ability;
you should not let your tongue go against [what is in] your heart, nor let your words go against your
deeds; you should not speak about that which you have no knowledge of; and you should not leave the
matter when it comes in front of you and seek it when it has passed.

ـ من الحمة أنْ لاتُنازِعَ من فَوقَكَ، ولاتَستَذِل من دونَكَ، ولاتَتَعاط ما لَيس ف قُدْرتكَ، ولا يخالف لسانُكَ قَلْبكَ،37
.ولاقَولُكَ فعلَكَ، ولاتَتَلَّم فيما لاتَعلَم، ولاتَتْركَ الأمـْر عنْدَ الإقْبالِ، وتَطْلُبه عنْدَ الإدبارِ

38. Gatherings of wisdom are the plantations of the praiseworthy.

38لاءالفُض (سرع) سغَر ةمالح سلجـ م.



39. Lustful desire and wisdom do not go together.

.لاتَجتَمع الشَّهوةُ والحمةُ 39‐

40. Wisdom does not reside in a heart [that is filled] with lust.

.ـ لاتَسن الحمةُ قَلْباً مع شَهوة40

41. There is no wisdom except with safeguarding [from sin].

.ـ لاحمةَ إلا بِعصمة41
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